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ATSAKYMAI Į EUROPOS PARLAMENTO 

KLAUSIMYNĄ PASKIRTAJAM KOMISIJOS NARIUI 

Kadri SIMSON 

Paskirtoji Komisijos narė, atsakinga už energetiką 

 

1. Bendroji kompetencija, ryžtas dirbti Europos labui ir asmeninis nepriklausomumas 

Kuriuos savo asmeninės kvalifikacijos ir patirties aspektus išskirtumėte kaip itin 

tinkamus tapti Komisijos nare ir dirbti dėl Europos bendrojo intereso, ypač srityje, už 

kurią būtumėte atsakinga? Kas Jus motyvuoja? Kaip ketinate prisidėti rengiant 

Komisijos strateginę darbotvarkę? Kaip ketinate įgyvendinti lyčių aspekto integravimo 

politiką ir lyčių aspektu grindžiamą požiūrį įtraukti į visas Jūsų atsakomybei 

priskirtinas politikos sritis? Kaip galėtumėte Europos Parlamentą įtikinti, kad esate 

nepriklausoma? Kaip ketinate užtikrinti, kad Jūsų ankstesnė, dabartinė ar būsima 

veikla netaps priežastimi abejoti dėl to, ar tinkamai atliekate savo pareigas Komisijoje? 

Dirbdama Estijos ekonomikos reikalų ir infrastruktūros ministre, taigi būdama atsakinga ir už 

energetikos politiką, turėjau daugybę progų įrodyti savo atsidavimą siekti Europos interesų ir 

toliau stiprinti ES. Džiaugiuosi, kad 2017 m. galėjau aktyviai prisidėti prie sėkmingo pirmojo 

Estijos pirmininkavimo Tarybai – padėjau formuoti pirmininkaujančios valstybės narės 

prioritetus, pirmininkavau Tarybos posėdžiuose, per teisėkūros derybas intensyviai palaikiau 

ryšius su Europos Parlamentu. Jaučiuosi suvaidinusi lemiamą vaidmenį siekiant sutarimo 

svarbiausiais mūsų piliečiams ir visai Europos Sąjungai klausimais, pavyzdžiui, dėl 

dokumentų rinkinio „Švari energija visiems europiečiams“. Todėl manau, kad turiu tinkamą 

kvalifikaciją ir profesinę patirtį eiti Europos Komisijos narės pareigas ir teigiamai prisidėti 

prie Komisijos darbo per ateinančius penkerius metus.  

Labiausiai mane motyvuoja darbas, kurį, būdama parlamento narė ir ministrė, 16 metų dirbau 

savo gimtojoje šalyje, taip pat mano asmeninė patirtis – esu europietė, užaugusi valstybėje, 

kuri turėjo sunkiai dirbti, kad taptų Europos Sąjungos nare, ir kuri iš savo narystės gavo labai 

daug.  

Jei būsiu patvirtinta Komisijos nare, prisidėsiu prie Europos stabilumo ir pažangos 

įgyvendindama Sąjungos politiką ir projektus, dėl kurių bus sutarta su Europos Parlamentu ir 

Taryba. Mano, kaip už energetiką atsakingos Komisijos narės veiklos orientyrai bus 

išrinktosios Pirmininkės U. von der Leyen nustatyti šios kadencijos Komisijos prioritetai, 

kuriuos ji išdėstė 2019 m. liepos mėn. Europos Parlamentui pateiktose politinėse gairėse.  

Visų pirma, tvirtai tikiu, kad vienas svarbiausių šios kadencijos Komisijos darbų – 

ekonomikos ir visuomenės pertvarka siekiant neutralizuoti mūsų poveikį klimatui – atvers 

Europai neregėtų galimybių. Šioje pertvarkoje energetikai tenka itin svarbus vaidmuo. Kartu 

su paskirtuoju vykdomuoju pirmininko pavaduotoju F. Timmermansu ir kitais kolegomis 

turėsime parengti ir Europos Parlamentui ir Tarybai pasiūlyti politikos priemonių, padėsiančių 

Europai iki 2050 m. neutralizuoti poveikį klimatui.  



 

 

2 
 

Esu tvirtai pasiryžusi dirbti, kad politinės gairės būtų įgyvendintos, ir bendradarbiaudama su 

Europos Parlamentu ir Taryba užtikrinti, kad šie prioritetai taptų konkrečiais visų Europos 

piliečių gyvenimą gerinančiais veiksmais. Savo kasdieniu darbu sieksiu kurti vienijančią, 

integruojančią ir įtraukią Europą. Klimato ir energetikos uždavinių imsimės drąsiai ir iš 

esmės, sykiu užtikrindami, kad būtų patenkinti visų – kaimo ir miesto, šiaurės ir pietų, rytų ir 

vakarų Europos gyventojų – poreikiai. 

Būdama pirmą kartą moters vadovaujamos Komisijos narė ypatingą dėmesį skirsiu lyčių 

aspekto integravimui. Šis principas įtvirtintas Sutarties dėl Europos Sąjungos veikimo (SESV) 

8 straipsnyje, kuriame nustatyta, kad „[v]isuose savo veiksmuose Sąjunga siekia pašalinti 

moterų ir vyrų nelygybės apraiškas ir diegti jų lygybę“. Išrinktoji Pirmininkė U. von der 

Leyen lyčių lygybei skiria ypatingą vietą savo darbotvarkėje ir yra pasiryžusi tai parodyti 

pavyzdžiu – suformuodama lyčių atžvilgiu subalansuotą Kolegiją. Tą patį principą ketinu 

taikyti savo komandoje – užtikrinsiu, kad mano kabinete būtų po lygiai vyrų ir moterų. Taip 

pat esu pasiryžusi palaikyti 2019 m. vasario mėn. pradėtą iniciatyvą „Nėra moterų – nėra 

grupės“. Lyčių aspekto integravimas taip pat reiškia, kad rengiant bet kokią naują iniciatyvą 

turi būti atsižvelgiama į tai, kaip ji paveiks moterų vaidmenį ekonomikoje ir apskritai 

visuomenėje. Energetikos politikoje šiuo aspektu reikia dar daug ką nuveikti. Pavyzdžiui, 

neseniai Europos Parlamentas paskelbė tyrimo duomenis, liudijančius, kad energijos 

nepriteklius labiau paveikia moteris nei vyrus. Be to, remiantis neseniai atliktais tyrimais, viso 

pasaulio naftos ir dujų pramonės sektoriuose dirba vidutiniškai 22 proc. moterų, o 

atsinaujinančiųjų išteklių energijos sektoriuose – 32 proc. Esu pasirengusi bendradarbiauti su 

Europos Parlamentu, suinteresuotaisiais subjektais ir pilietinės visuomenės organizacijomis ir 

siekti, kad ateityje ši padėtis keistųsi. 

Savo, kaip Komisijos narės, pareigas ketinu eiti su tuo pačiu ryžtu tarnauti visuomenei, kaip ir 

ankstesniuose savo politiniuose darbuose. Todėl jau šiandien galiu jums pasižadėti nuo pat 

paskyrimo dienos nepriekaištingai laikytis Europos Sąjungos sutarties 17 straipsnio 3 dalyje ir 

SESV 245 straipsnyje numatytų nepriklausomumo, skaidrumo, nešališkumo ir atsidavimo 

įpareigojimų ir SESV 339 straipsnyje numatyto įpareigojimo saugoti tarnybinę paslaptį. 

Laikysiuosi visų minėtuose straipsniuose ir Komisijos narių elgesio kodekse išdėstytų etikos 

taisyklių. 

Kai buvau ministrė vyriausybėje, su manimi susijusios organizacinės ir finansinės aplinkybės 

buvo atidžiai išnagrinėtos, be to, Europos Parlamentui esu pateikusi išsamią interesų 

deklaraciją. Jei padėtis pasikeistų, pasižadu nedelsdama ją atnaujinti. Jei būsiu patvirtinta 

Komisijos nare, visapusiškai laikysiuosi Sutarties raidės ir dvasios, visų pirma įpareigojimo 

veikti Europos labui ir nesivadovauti jokiais nurodymais. Vadovausiuosi Europos Komisijos 

narių elgesio kodekso raide ir dvasia ir jų laikysiuosi, o būdama Komisijos nare užtikrinsiu 

patį didžiausią savo darbo skaidrumą ir etiką. 
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2. Įsipareigojimų vykdymas ir bendradarbiavimas su Europos Parlamentu 

Kaip įvertintumėte savo vaidmenį Komisijos narių kolegijoje? Kaip apibrėžtumėte savo 

atsakomybę ir atskaitomybę Parlamentui už savo ir Jums pavaldžių padalinių 

veiksmus? Kokius konkrečius įsipareigojimus esate pasirengusi prisiimti, kad būtų 

siekiama didesnio skaidrumo, geresnio bendradarbiavimo ir veiksmingo Parlamento 

pozicijų bei raginimų imtis teisėkūros iniciatyvos įgyvendinimo? Kalbant apie 

planuojamas iniciatyvas ir šiuo metu vykstančias procedūras, ar esate pasirengusi teikti 

Parlamentui informaciją tokiomis pat sąlygomis, kaip ir Tarybai? 

Jei būsiu patvirtinta Komisijos nare, prisiimsiu visą politinę atsakomybę už veiklą mano 

kompetencijai priklausančiose srityse, kurias man skirtame rugsėjo 10 d. įgaliojimų rašte 

nurodė išrinktoji Pirmininkė U. von der Leyen. Didelę svarbą teikiu kolegialumo principui, 

tad kiek galėdama bendradarbiausiu su kitais Komisijos nariais. Kasdieniame darbe 

vadovausiuosi naujosios Komisijos darbo metodais, kurie grindžiami įtraukties ir lojalaus 

Komisijos narių bendradarbiavimo principais.  

Kadangi įgyvendinant Europos žaliojo kurso politiką energetikai tenka vienas svarbiausių 

vaidmenų ir daugelis šios sistemos elementų yra glaudžiai susipynę, daug pastangų skirsiu 

koordinavimui ir bendradarbiavimui, kad suformuotume nuoseklią ir gerai apmąstytą politiką. 

Visų pirma glaudžiai bendradarbiausiu su už Europos žaliąjį kursą atsakingu paskirtuoju 

vykdomuoju pirmininko pavaduotoju Fransu Timmermansu. Aktyviai dalyvausiu jo 

pirmininkaujamoje Komisijos narių grupėje, kuri vadovaus šios srities darbams ir juos 

koordinuos. Taip pat dalyvausiu Komisijos narių projektų grupėse, kurios bus steigiamos 

konkrečioms naujoms iniciatyvoms parengti. Sieksiu užtikrinti, kad Komisijos narių 

diskusijose, be kita ko, susijusiose su šios geopolitinės Komisijos išorės santykių politika, 

būtų atsižvelgiama į energetikos politikos aspektą. Visų pirma sieksiu užtikrinti, kad būtų 

išlaikyta ir visiškai išnaudota skirtingų Komisijos tarnybų, rengiančių su energetika susijusius 

dokumentus, sinergija, nes manau, kad bendras darbas labiausiai garantuoja rezultatus. 

Ketinu aktyviai bendrauti su išorės suinteresuotaisiais subjektais, įskaitant pilietinę visuomenę 

ir nevyriausybines organizacijas, ir įsiklausyti į jų nuomonę, toliau naudotis esamais 

energetikos srities konsultacijų mechanizmais bei forumais ir juos stiprinti. Taip pat 

bendrausiu su piliečiais ir užtikrinsiu, kad Europos Sąjunga ir jos politika būtų geriau 

suprantamos, visų pirma mano gimtojoje šalyje. Vėliausiai iki įpusėjant mano kadencijai 

apsilankysiu kiekvienoje valstybėje narėje. 

Puikiai suvokiu, kaip svarbu vienodai traktuoti Europos Parlamentą ir Tarybą, ir kokia 

ypatinga partnerystė sieja Europos Parlamentą ir Komisiją. Skrupulingai stengsiuosi 

užtikrinti, kad mano atsakomybės srityje būtų visapusiškai laikomasi atitinkamų 2010 m. 

abiejų institucijų sudaryto Pagrindų susitarimo nuostatų.  

Kadangi pati buvau parlamento narė, vertinu demokratinį dialogą su Europos Parlamentu.  

Įsipareigoju aktyviai bendrauti su Europos Parlamentu visais politikos formavimo ir 

teisėkūros proceso etapais, be kita ko, dalyvauti trišaliuose dialoguose, ir esu pasirengusi 

atvykti į Europos Parlamentą, kai tik būsiu pakviesta. Užtikrinsiu, kad Europos Parlamentas 

būtų reguliariai informuojamas, pirmiausia aktualiais su mano atsakomybės sritimi susijusiais 

klausimais. Glaudžiai bendradarbiausiu su atitinkamais komitetais, aktyviai dalyvausiu 

rengiant rezoliucijas, reikalaujančias Komisiją imtis veiksmų, ir jas priimant.  
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Išrinktoji Pirmininkė Ursula von der Leyen pritaria Europos Parlamento teisei inicijuoti teisės 

aktus. Ji pažadėjo, kad Europos Parlamentui balsų dauguma priėmus rezoliuciją, jos 

vadovaujama Komisija atsakys teisės aktu, visapusiškai laikydamasi proporcingumo, 

subsidiarumo ir geresnės teisėkūros principų. Visiškai pritariu šiam tikslui ir dirbsiu ranka 

rankon su Parlamentu kiekviename rezoliucijų pagal SESV 225 straipsnį rengimo etape. 

Vienas šios kadencijos Komisijos prioritetų – skaidrumas. Pagal taikomas Komisijos taisykles 

atitinkamose svetainėse skelbsiu informaciją apie visus savo ryšius ir susitikimus su 

profesinėmis organizacijomis arba savarankiškai dirbančiais asmenimis visais su ES politikos 

formavimu ir jos įgyvendinimu susijusiais klausimais. Su Europos Parlamentu dirbsiu 

skaidriai, laikydamasi lojalumo, abipusio pasitikėjimo ir bendradarbiavimo principų. 

 

3a) Kokie yra pagrindiniai prioritetai, kuriuos sieksite įgyvendinti, kad būtų 

visapusiškai pasiekti visi tikslai, susiję su penkiais energetikos sąjungos aspektais 

(energetiniu saugumu, energijos vidaus rinka, energijos vartojimo efektyvumu, 

priklausomybės nuo iškastinio kuro mažinimu ir moksliniais tyrimais, inovacijomis ir 

konkurencingumu)? 

Energetikos sąjunga – tvirtas pagrindas, kuriuo remdamasi per savo kadenciją toliau plėtosiu 

energetikos politiką vadovaudamasi išrinktosios Komisijos Pirmininkės Ursulos von der 

Leyen politinėmis gairėmis. Energetikos sąjungoje tinkamai subalansuoti tvarumo, tiekimo 

saugumo ir įperkamumo aspektai, todėl taip užtikrinamas jos palaikymas ir suteikiama 

daugiau galių visos Sąjungos piliečiams. Stengsiuosi išlaikyti šią pusiausvyrą ir tęsiu darbus 

visais penkiais energetikos sąjungos aspektais, laikydamasi Europos žaliojo kurso. Sieksiu 

užtikrinti, kad energetikos sistemos priklausomybės nuo iškastinio kuro mažinimas būtų 

naudingas visiems piliečiams ir visiems regionams. Europiečiai turi turėti galimybę vartoti 

įperkamą, saugią, patikimą ir švarią energiją. 

Pirmasis mano prioritetas – glaudžiai bendradarbiaujant su Europos Parlamentu ir valstybėmis 

narėmis baigti formuoti energetikos sąjungą visais penkiais jos aspektais.  

Pastaraisiais metais šiuo atžvilgiu padaryta akivaizdi pažanga, kurios nebūtų buvę be Europos 

Parlamento ir valstybių narių paramos. Priimta naujų teisės aktų, tarp jų – sistema, kuria 

sudarytos sąlygos spręsti ekonomines, socialines, aplinkos ir pramonės problemas. Šiuo atveju 

energetikos sąjungos valdymas – pagrindinė priemonė užtikrinti, kad, vykdydami 

nacionalinius energetikos ir klimato srities veiksmų planus, įgyvendintume visus penkis 

energetikos sąjungos aspektus, o visų pirmiausia – pasiektume pagrindinius atsinaujinančiųjų 

išteklių energijos ir energijos vartojimo efektyvumo tikslus. Remdamiesi nacionaliniais 

planais, pažangos ataskaitomis ir metinėmis energetikos sąjungos būklės ataskaitomis, 

Europos Parlamentas ir Taryba galės atlikti politinę pažangos stebėseną. Remiantis šiais 

dokumentais taip pat bus galima dalytis geriausia patirtimi visos Sąjungos ar atskirų valstybių 

narių lygmeniu ir rengti diskusijas su piliečiais bei suinteresuotaisiais subjektais. Turime 

toliau užtikrinti regioninį valstybių narių bendradarbiavimą ir aktyvų suinteresuotųjų subjektų 

bei piliečių įtraukimą.  

Tai, ar galutinai suformuosime energetikos sąjungą pagal visus penkis aspektus, priklausys 

nuo to, ar bus visiškai įgyvendinti energetikos srities teisės aktai, ypač dokumentų rinkinys 

„Švari energija visiems europiečiams“. Energijos vidaus rinkos srityje priimtomis naujomis 

didmeninės ir mažmeninės elektros energijos rinkų taisyklėmis siekiama užtikrinti 

ekonomiškai efektyvų mūsų užmojų įgyvendinimą ir suteikti daugiau galių vartotojams. Tam 
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reikės imtis veiksmų nacionaliniu ir tarpvalstybiniu lygmenimis. Svarbus pavyzdys – 

tarpvalstybinės prekybos elektros energija plėtra, kuri yra naudinga vartotojams ir padeda 

užtikrinti energijos tiekimo saugumą, tačiau tam reikės atidžios stebėsenos siekiant užtikrinti, 

kad valstybės narės laikytųsi naujojo Elektros energijos reglamento nuostatų dėl maksimalaus 

rinkai skirtų jungiamųjų linijų pajėgumų padidinimo.  

Atviros ir konkurencingos Europos rinkos – veiksmingiausias būdas užtikrinti, kad energija 

būtų gaminama išmetant mažai anglies dioksido ir parduodama prieinamomis kainomis. 

Turėdami tinkamai veikiančias ir sąžininga įvairių valstybių narių energijos tiekėjų 

konkurencija grindžiamas elektros energijos ir dujų rinkas, stiprindami vartotojų vaidmenį ir 

užtikrindami atsinaujinančiųjų išteklių energijos integravimą, pajėgsime sukurti mažiau nuo 

iškastinio kuro priklausomą, konkurencingą ir novatorišką energetikos sektorių. Kad 

vartotojai būtų gautų daugiau naudos, turime užpildyti energetikos sistemos spragas ir 

atsižvelgti į naujas mūsų rinkų tendencijas. 

Kita svarbi naujojo Elektros energijos reglamento nuostata, sudarysianti palankias sąlygas 

pertvarkai ir reikalausianti atidžios stebėsenos, – tai daugiausia anglies dioksido išmetančioms 

iškastinio kuro elektrinėms skiriamų nereikalingų subsidijų, taikant pajėgumų mechanizmus, 

sustabdymas. Tiekimo saugumo srityje taip pat stebėsiu, ar visiškai įgyvendinamos teisės aktų 

nuostatos dėl tarpvalstybinio solidarumo.  

Veiksmus, kuriais siekiame mažinti energetikos sektoriaus priklausomybę nuo iškastinio kuro, 

reikės paspartinti. Švarios energijos dokumentų rinkinys jau dabar yra tvirtas pagrindas imtis 

veiksmų, o Komisija, stebėdama pažangą ir kasmet paskelbdama komunikatą dėl energetikos 

sąjungos padėties, padės atkreipti dėmesį į sritis, kuriose Sąjunga arba valstybės narės turėtų 

imtis papildomų veiksmų. Remdamasi šia stebėsena ir atsižvelgdama į išsamų planą, kaip iki 

2021 m. atsakingai padidinti ES 2030 m. tikslą iki 55 proc., įvertinsiu, ar reikia peržiūrėti 

energetikos srities teisės aktus.   

Mano prioritetas bus užtikrinti, kad visose srityse būtų įgyvendintas principas „svarbiausia – 

energijos vartojimo efektyvumas“. Išnagrinėsiu, kaip pagerinti pastatų energinį naudingumą ir 

padidinti renovacijos mastą. Taip pat siūlysiu iniciatyvų atsižvelgdama į naujus, patikimus 

faktinius duomenis, pateikiamus nacionaliniuose energetikos ir klimato srities veiksmų 

planuose bei susijusiose pažangos ataskaitose. Jomis, be kita ko, sieksiu pažangaus elektros 

energijos, pastatų, šildymo ir vėsinimo, transporto ir pramonės sektorių integravimo.  

Įvertinsiu, kokį vaidmenį neutralizuojant ekonomikos poveikį klimatui atlieka dujos, 

pavyzdžiui, vandenilis, kurias deginant neišmetamas anglies dioksidas.  

Energetikos sąjunga išliks neužbaigta, jei nebus pasiekta didesnės pažangos mokslinių tyrimų, 

inovacijų ir konkurencingumo srityse. Šiose srityse svarbu geriau koordinuoti savo politiką su 

valstybėmis narėmis ir užtikrinti, kad švarios technologijos, pvz., saugojimo, vandenilio ir 

baterijų, būtų toliau tobulinamos ir prisidėtų prie Europos konkurencingumo didelę dalį vertės 

grandinės išlaikant Sąjungoje. Kartu su kitais Kolegijos nariais išnagrinėsiu, kaip galime 

užtikrinti, kad Europos Sąjunga pirmautų mokslinių tyrimų ir inovacijų srityje ir taip 

palengvintų perėjimą prie švarios energijos naudojimo. Be to, išnagrinėsiu, koks yra 

Strateginio energetikos technologijų plano potencialas.  

Be darbų šiose prioritetinėse srityse, turime pasinaudoti energetikos sąjungos teikiamais 

privalumais tarptautiniu mastu: svarbu ne tik pereiti prie švarios energijos, kaip numatyta 

Paryžiaus susitarime, bet ir skatinti kitus didžiuosius teršėjus didinti savo užmojus ir suteikti 
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galimybių Europai vykdyti energetikos srities investicijas trečiosiose šalyse. Siekiant 

užtikrinti Sąjungos energetinį saugumą, reikės dar labiau sustiprinti energetikos sąjungos 

išorės aspektą, todėl taip pat ketinu įvertinti, kaip galėtume paįvairinti gamtinių dujų tiekimo 

šaltinius ir jų gauti už konkurencingą kainą, visų pirma išnaudodami suskystintų gamtinių 

dujų potencialą. 

 

3b) Kokios būtų konkrečios teisėkūros ir ne teisėkūros iniciatyvos, įskaitant finansines 

priemones, kurias Jūs numatote pateikti pagal savo įgaliojimus ir visų pirma Europos 

žaliąjį kursą, kuris bus pristatytas per 100 pirmųjų naujosios Komisijos darbo dienų? 

Koks būtų pagrindinis tų iniciatyvų turinys ir tvarkaraštis?  

Prisidėsiu prie Komisijos narių grupės, kuriai pavesta rūpintis, kad būtų laikomasi Europos 

žaliojo kurso, ir kuriai vadovaus už Europos žaliąjį kursą atsakingas vykdomasis pirmininko 

pavaduotojas, darbo bei prireikus bendradarbiausiu su kitais atitinkamais kolegomis.  

Kadangi apie 75 proc. ES išmetamo šiltnamio efektą sukeliančių dujų kiekio susidaro 

energetikos sektoriuje, siekiant su klimatu susijusių tikslų, kurie yra esminė Europos žaliojo 

kurso dalis, pagrindinis vaidmuo teks energetikos politikai.  Žaliasis kursas bus visa apimanti 

strategija, pagal kurią ateinančiais metais bus plėtojama klimato ir energetikos politika. Mano 

darbas bus užtikrinti, kad veiksmais, kuriais mažinsime energetikos sektoriaus priklausomybę 

nuo iškastinio kuro, prisidėtume prie poveikio klimatui neutralizavimo tikslo įgyvendinimo ir 

kartu užsitikrintume patikimą įperkamos energijos tiekimą. Energetikos ir klimato politika 

taip pat gali pagerinti energijos tiekimo ir paklausos aplinkosauginį pėdsaką, pavyzdžiui, 

gerinti oro kokybę.   

Visų pirma, per pirmąsias 100 dienų Komisija turės pateikti veiksmų gaires, kaip iki 2050 m. 

neutralizuoti mūsų poveikį klimatui. Pagrindinis jo akcentas bus Europos klimato įstatymas, 

kuriuo ES teisėje bus įtvirtintas 2050 m. poveikio klimatui neutralizavimo tikslas. Kartu bus 

pateiktas teisėkūros procedūra priimamo akto dėl Teisingo perėjimo fondo pasiūlymas. 

Aktyviai prisidėsiu prie šių pasiūlymų rengimo, kuriam vadovaus ir kurį koordinuos 

paskirtasis vykdomasis pirmininko pavaduotojas Fransas Timmermansas.      

Mano nuomone, labai svarbu užtikrinti, kad perėjimas prie neutralizuoto poveikio klimatui 

ekonomikos būtų grindžiamas teisingumo principu. Ne visos valstybės narės ir regionai 

pradės nuo to paties išeities taško ir pajus ne vienodą permainų poveikį. Perėjimas bus 

sudėtingesnis ir brangesnis tiems, kurie labai priklauso nuo akmens anglių arba pramonės 

sektorių, kuriuose išmetama daug teršalų, taip pat saloms, kurioms reikia mažinti savo 

priklausomybę nuo elektros energijos gamybai naudojamo iškastinio kuro.  

Šiuo pereinamuoju laikotarpiu niekas neturėtų paliktas likimo valiai. Kartu tai sąlyga, kurią 

įvykdę pasieksime platesnį sutarimą dėl tikslo neutralizuoti poveikį klimatui. Todėl Teisingo 

perėjimo fondo lėšomis bus siekiama labiausiai paveiktiems regionams padėti parengti 

restruktūrizavimo strategijas ir finansuoti tikslinius projektus, kuriais palengvinamas 

perėjimas prie mažo anglies dioksido kiekio technologijų ir sušvelninamas to perėjimo 

socialinis bei ekonominis poveikis. 

Be to, išrinktoji Pirmininkė ketina pateikti išsamų planą, kaip atsakingai padidinti Europos 

Sąjungos išmetamo šiltnamio efektą sukeliančių dujų kiekio mažinimo 2030 m. tikslą iki 

50 proc., o galbūt ir iki 55 proc. Tai tiesiogiai susiję su energetikos sektoriumi ir mūsų 

politika.  
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Tikėtina, kad padidinus užmojus reikės ir didesnių investicijų, visų pirma tam, kad energijos 

rūšių derinyje didesnę dalį sudarytų atsinaujinančiųjų išteklių energija, ir kad dar daugiau 

pastangų dėtume energijos vartojimo efektyvumui padidinti. Todėl, remdamiesi išsamiu 

poveikio vertinimu, turėsime pasverti, ar dėl didesnių Europos žaliojo kurso užmojų reikės 

peržiūrėti teisės aktus. Tuo tikslu paprašysiu savo tarnybų pradėti nuodugnų poveikio 

vertinimo procesą, be kita ko, įvertinti galutinius nacionalinius energetikos ir klimato srities 

veiksmų planus ir jų užmojus, visų pirma turint omenyje dabartinius 2030 m. 

atsinaujinančiųjų išteklių energijos ir energijos vartojimo efektyvumo tikslus.  

Kartu dėsiu pastangas, kad energetikos dokumentų rinkinys būtų visiškai įgyvendintas. 

Pirmoje šios Komisijos kadencijos pusėje lankysiuosi valstybių narių sostinėse – su valstybių 

narių atstovais diskutuosime įgyvendinimo klausimais siekdami nustatyti gerąją patirtį, 

pagrįstą, be kita ko, pagrindinėmis galutiniuose nacionaliniuose energetikos ir klimato srities 

veiksmų planuose nurodytomis temomis, ir ja keistis. 

Kai šie pamatiniai darbai bus atlikti, per savo kadenciją parengsiu papildomų iniciatyvų, 

padėsiančių laikytis Europos žaliojo kurso. Visų pirma manau, kad gerai veikiančios, 

integruotos rinkos ir energijos vartojimo efektyvumas bus pagrindiniai svertai, padėsiantys 

paskatinti neutralizuoti poveikį klimatui, kaip nurodžiau atsakyme į 3a klausimą. 

Dirbdama su kolegomis taip pat sieksiu užtikrinti, kad Tvarios Europos investicijų planas ir 

Žaliojo finansavimo strategija skatintų pertvarką tokiu būdu, kuris yra suderinamas su 

energetikos sektoriaus poreikiais. Pasiremdama patirtimi, įgyta įgyvendinant pažangiojo 

išmaniųjų pastatų finansavimo iniciatyvą ir kitas energijos vartojimo efektyvumo skatinimo 

priemones (Europos efektyvaus energijos vartojimo fondą, Energijos vartojimo efektyvumo 

privataus finansavimo priemonę), prisidėsiu prie naujų finansinių priemonių įgyvendinimo 

pagal kitą daugiametę finansinę programą, visų pirma pagal programą „InvestEU“. Naujos 

finansinės priemonės taip pat turėtų būti orientuotos į MVĮ ir atverti rinkos galimybių 

energetikos paslaugų įmonėms. 

Sudarius sąlygas pažangiam elektros energijos, pastatų, šildymo ir vėsinimo, transporto ir 

pramonės sektorių integravimui, švarios energijos technologijų diegimas visuose ekonomikos 

segmentuose galėtų paspartėti. Siekdama nepraleisti šios galimybės, aktyviai skatinsiu 

pažangų elektros energijos, šildymo, transporto ir pramonės sektorių integravimą.  

Siekdama užtikrinti, kad elektros energijos gamybos pajėgumai būtų adekvatūs, įsipareigoju 

glaudžiai bendradarbiauti su valstybėmis narėmis, be kita ko, aukšto lygio grupėse – jose vyks 

aktyvus regioninis bendradarbiavimas, grindžiamas nacionaliniais energetikos ir klimato 

srities veiksmų planais. Ketinu aktyviai skatinti įvairių regioninio bendradarbiavimo grupių 

sinergiją, nes ji galėtų padėti įgyvendinti bendruosius Europos žaliojo kurso tikslus.  

Didesni šiltnamio efektą sukeliančių dujų kiekio sumažinimo iki 2030 m. užmojai taip pat 

reikalauja sparčiau užbaigti statyti ir modernizuoti elektros energijos tinklus.  

Drauge su kitais Kolegijos nariais rengsiu Žiedinės ekonomikos veiksmų planą, visų pirma jo 

aspektus, susijusius su pastatų sektoriumi ir strateginėmis švarios energijos technologijomis, 

įskaitant ekologinio projektavimo ir energijos vartojimo efektyvumo ženklinimo klausimus. 

Kaip jau minėjau, ketinu įvertinti dujų vaidmenį neutralizuojant mūsų poveikį klimatui, taip 

pat jų vaidmenį tiekimo saugumui ir tai, kaip užtikrinti gerai veikiančią ir visiems, visų pirma 

vartotojams, naudingą dujų rinką.  



 

 

8 
 

Per visą mano kadenciją pažeidžiamų vartotojų apsauga ir kova su energijos nepritekliumi 

išliks mano prioritetai: šie tikslai glaudžiai susiję su siekiu, kad ekonomika tarnautų 

žmonėms, įsipareigojimu kovoti su skurdu ir visapusiškai įgyvendinti Europos socialinių 

teisių ramstį.  

Mūsų mažo anglies dioksido kiekio technologijų sektoriaus konkurencingumas nusipelno 

ypatingo dėmesio, visų pirma mąstant apie ilgalaikę Europos pramonės ateities strategiją. 

Tvirtomis diplomatinėmis energetikos ir klimato sričių priemonėmis prisidėsiu prie žaliojo 

kurso tarptautinio aspekto – visų pirma dvišaliuose dialoguose energetikos klausimais 

bendrausiu su didžiaisiais teršėjais ir sieksiu, kad ES švarios energijos technologijos būtų 

diegiamos trečiosiose šalyse. 

 

3c) Kaip Jūs konkrečiai taikytumėte principą „vienas priimamas, vienas 

panaikinamas“, kalbant apie bet kokį teisėkūros pasiūlymą, susijusį su energetikos 

sąjunga?   

Komisija parengs naują priemonę, padėsiančią taikyti principą „vienas priimamas, vienas 

panaikinamas“. Kiekvienas naujas teisės akto pasiūlymas, kuriuo užkraunama nauja našta, 

turėtų piliečiams ir įmonėms sumažinti lygiavertę ES lygmens naštą toje pačioje politikos 

srityje. Šis principas bus taikomas visos politikos srities lygmeniu, o ne kiekvienam atskiram 

teisės aktui, kuriuo nustatoma nauja našta. Taip bus užtikrinta, kad pagrindiniai politikos 

tikslai būtų pasiekti veiksmingai ir taptų kuo mažesne našta, o Komisija visada turės laisvę 

imtis veiksmų tose srityse, kuriose jų reikia. Užtikrinsiu, kad šis principas taptų neatsiejama 

energetikos darbotvarkės dalimi. 

Šia linkme jau žengta keletas žingsnių priimant Reglamentą dėl energetikos sąjungos ir kovos 

su klimato kaita veiksmų valdymo. Visų pirma, nustačius reikalavimą parengti nacionalinius 

energetikos ir klimato srities veiksmų planus, integruota ir racionalizuota daugelis dabartinių 

valstybėms narėms taikomų su energetikos ir klimato sritimis susijusių planavimo 

reikalavimų, taip pat Komisijos stebėsenos įpareigojimų, taigi sumažinta neproporcinga 

administracinė našta. 

Kita konkreti sritis, kurioje reikia mažinti naštą, yra energetikos ir klimato srities ataskaitų 

teikimo įpareigojimai. Kaip matyti iš naujausio Energetikos sąjungos valdymo reglamento, 

mūsų tikslas ir toliau bus racionalizuoti energetikos, klimato ir kitų su energetikos sąjunga 

susijusių sričių teisės aktuose nustatytus ataskaitų teikimo įpareigojimus siekiant dar didesnio 

supaprastinimo. Komisija taip pat bendradarbiaus su valstybėmis narėmis, siekdama 

užtikrinti, kad administracinė našta be reikalo nepadidėtų į nacionalinę teisę perkeliant 

dokumentų rinkinio „Švari energija visiems europiečiams“ teisės aktus.  

Taigi, sekdama pirmiau pateiktais pavyzdžiais, principu „vienas priimamas, vienas 

panaikinamas“ vadovausiuosi siūlydama bet kokį naują su energetikos sąjunga susijusį teisės 

aktą, kad užtikrinčiau tolesnę energetikos politikos integraciją ir bendrą energetikos teisyno 

nuoseklumą. Mūsų pasiūlymai bus pagrįsti faktais, dėl jų bus plačiai konsultuojamasi, bus 

atliekamas jų poveikio vertinimas ir juos peržiūrės nepriklausoma Reglamentavimo patikros 

valdyba. Jie taip pat atitiks proporcingumo ir subsidiarumo principus ir juose bus aiškiai 

nurodyta Europos lygmens veiksmų nauda. 
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3d) Be to, kaip Jūs užtikrinsite, kad būtų visapusiškai ir veiksmingai įgyvendinami 

esami energetikos srities teisės aktai, visų pirma rinkinys „Švari energija visiems 

europiečiams“? Kokius konkrečius būdus ir priemones taikysite, siekdama užtikrinti, 

kad valstybės narės įgyvendintų ES teisyną ir užtikrintų, kad būtų jo laikomasi? 

Norint, kad energetikos sąjunga ir Europos žaliasis kursas būtų sėkmingi, būtina tinkamai 

įgyvendinti visą energetikos teisyną. Komisijos, kaip Sutarčių sergėtojos, užduotis – stebėti, 

ar teisės aktai įgyvendinami tinkamai ir visapusiškai. Įsipareigoju valstybėms narėms teikti 

nuolatinę paramą ir patarimus dėl viso energetikos teisyno, prireikus imtis vykdymo 

užtikrinimo veiksmų (prireikus ir pažeidimo nagrinėjimo procedūrų), siekdama užtikrinti, kad 

valstybės narės iki galo įgyvendintų energetikos srities teisės aktus ir laikytųsi ES teisės. 

„Švarios energijos visiems europiečiams“ ir energetinio saugumo dokumentų rinkiniai 

sudaryti iš įvairių neseniai įsigaliojusių direktyvų ir reglamentų. Įgyvendinus šį teisės aktų 

rinkinį turėtų atsiverti galimybės išnaudoti galimą energetikos ir klimato politikos sinergiją, 

bendradarbiaujant su valstybėmis narėmis; taip pat, skatinant vartotojų aktyvumą, 

atsinaujinančiųjų išteklių naudojimas turėtų tapti ekonomiškai efektyvesnis; galiausiai turėtų 

suaktyvėti pastangos mažinti energijos vartojimą, importuoti mažiau dujų ir kurti darbo vietas. 

Naujos didmeninės ir mažmeninės prekybos rinkų taisyklės yra tinkamos užtikrinti, kad mūsų 

tikslai būtų įgyvendinami ekonomiškai efektyviai, o vartotojams būtų sudarytos sąlygos 

aktyviau dalyvauti. Energetikos sąjungos ir kovos su klimato kaita veiksmų valdymas, 

grindžiamas integruotais nacionaliniais energetikos ir klimato srities veiksmų planais, yra 

visapusė priemonė, leidžianti kreipti pertvarką reikiama linkme ir ją stebėti, taip pat, 

bendradarbiaujant su valstybėmis narėmis, kuo geriau išnaudoti energetikos ir klimato 

politikos sinergiją. Kitomis teisėkūros iniciatyvomis, kaip antai Reglamentu dėl dujų tiekimo 

saugumo ir Reglamentu dėl pasirengimo valdyti riziką, sustiprintas energetinis saugumas. 

Nors reglamentai valstybėse narėse taikomi tiesiogiai nuo jų įsigaliojimo datos, direktyvas jos 

turi perkelti į nacionalinę teisę iki nustatyto termino. Atsižvelgdama į švarios energijos 

dokumentų rinkinio aktualumą, Komisija nuo pat teisės aktų įsigaliojimo dienos talkino 

valstybėms narėms siekdama užtikrinti, kad jie būtų kuo geriau įgyvendinti iki perkėlimo į 

nacionalinę teisę laikotarpio pabaigos. Mano vadovaujamos tarnybos ir aš pati toliau 

sistemingai keisimės informacija su valstybėmis narėmis siekdamos, kad būtų taikoma geroji 

nacionalinių energetikos ir klimato srities veiksmų planų įgyvendinimo patirtis ir kad 

užtikrintume patikimą energetikos ir klimato srities teisės aktų perkėlimą į nacionalinę teisę.  

Užtikrinsiu, kad valstybėms narėms būtų padedama derinant veiksmus, rengiant reguliarius 

susitikimus, teikiant įgyvendinimo gaires ir tęsiant dialogą tiek politiniu, tiek techniniu 

lygmeniu. Visų pirma dėl Valdymo reglamento, kuris yra šio rinkinio branduolys, nes juo 

siekiama užtikrinti 2030 m. tikslų įgyvendinimą, skatinsiu savo tarnybas tęsti susitikimus su 

valstybėmis narėmis techninėje darbo grupėje. Taip jau darėme, kad padėtume valstybėms 

narėms parengti minėtus planus, ir toliau taip darysime siekdami atidžiai stebėti tų planų 

įgyvendinimą. Susitikimuose valstybės narės gali dalytis gerąja patirtimi ir iš Komisijos gauti 

išsamių patarimų dėl visų reglamento nuostatų.  

Lankydamasi visose sostinėse pasinaudosiu proga, kad užtikrinčiau veiksmingą visišką 

energetikos teisyno įgyvendinimą ir paskatinčiau taikyti gerąją nacionalinių energetikos ir 

klimato srities veiksmų planų įgyvendinimo patirtį veiksmingomis politikos priemonėmis ir 

taikant integruotą požiūrį į visą energetikos sistemą. 
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Remdamasi nacionaliniais energetikos ir klimato srities veiksmų planais bei reguliariomis 

energetikos sąjungos būklės ataskaitomis palaikysiu glaudų dialogą su valstybėmis narėmis. 

Atidžiai stebėsiu, kaip siekiama 2030 m. tikslų, ir reguliariai teiksiu pažangos ataskaitas 

Europos Parlamentui ir Tarybai. 

 

3e) Kaip užtikrinsite, kad būtų pasiekti 2030 m. energijos vartojimo efektyvumo, 

atsinaujinančiųjų išteklių energijos ir elektros energijos tinklų sujungimo tikslai? 

Aukšti užmojai ir jų įgyvendinimo užtikrinimas, įvairių politikos krypčių sinergija ir glaudus 

bendradarbiavimas su valstybėmis narėmis įgyvendinant mūsų politiką – tai pagrindiniai 

principai, užtikrinsiantys sėkmingą Sąjungos 2030 m. tikslų įgyvendinimą. Energetikos 

sąjungos ir klimato politikos valdymo dokumentuose išdėstyta, kaip šiuos principus 

įgyvendinti praktiškai: visų pirma suplanuojant, po to įgyvendinant ir galiausiai stebint 

energetikos sektoriaus ir apskritai ekonomikos pertvarką. Šio proceso tikslas – nustatyti 

tinkamus tikslus, politiką ir priemones, kad Sąjunga pasiektų savo energetikos sąjungos 

tikslus, susijusius su visais penkiais aspektais, o visų pirma – 2030 m. energetikos ir klimato 

srities tikslus. Ir Parlamentas, ir Taryba turi aiškų vaidmenį šių tikslų politinėje stebėsenoje.  

Nacionaliniai energetikos ir klimato srities veiksmų planai – svarbiausias valdymo proceso 

elementas – yra beprecedentė galimybė mums visiems drauge geriau ištirti skirtingų politikos 

sričių sinergiją ir iš tiesų veikti ne tik visais valdžios lygmenimis, bet ir įtraukti visuomenę. 

Tokia sinergija visų pirma akivaizdi siekiant 2030 m. energijos vartojimo efektyvumo, 

atsinaujinančiųjų išteklių energijos ir elektros energijos tinklų sujungimo tikslų. Kuo mažiau 

energijos vartojame, tuo mums reikia mažiau jos gamybos pajėgumų. Kuo elektros energijos 

rinkos yra geriau sujungtos ir kuo jos yra konkurencingesnės, tuo geriau mums pavyks visoje 

Sąjungoje išnaudoti atsinaujinančiuosius energijos išteklius ir užtikrinti jų naudą vartotojams. 

Todėl mums siekiant Sąjungos 2030 m. tikslų esu visiškai pasiryžusi toliau kartu su 

valstybėmis narėmis dirbti pagal „visų valdžios lygmenų“ metodą.  

Savo nacionaliniuose energetikos ir klimato srities veiksmų planų projektuose valstybės narės 

pateikė savo strategijas, kaip jos ketina prisidėti prie ES 2030 m. tikslų ir kitų energetikos 

sąjungos aspektų įgyvendinimo. Iš šių planų projektų matyti, kad dar stinga užmojo, kad būtų 

pasiekti Sąjungos 2030 m. atsinaujinančiųjų išteklių energijos tikslai. Kai kuriais atvejais 

valstybės narės taip pat skyrė nepakankamai dėmesio 2030 m. tinklų sujungimo tikslui. 

Remdamasi minėtu planų vertinimu, Komisija rekomendavo valstybėms narėms didinti 

užmojus, kad visi solidariai pasiektume 2030 m. tikslus. 

Likusiais mėnesiais iki metų pabaigos aš kiek įmanydama stengsiuosi padėti Tarybai 

pirmininkaujančiai valstybei narei ir valstybėms narėms panaikinti atotrūkį tarp nacionalinių 

įnašų ir minimalių Sąjungos 2030 m. tikslų. Panaikinus užmojų atotrūkį atsinaujinančiųjų 

išteklių energijos ir energijos vartojimo efektyvumo srityse, būtų išmetama dar mažiau 

šiltnamio efektą sukeliančių dujų ir taptų dar lengviau pasiekti privalomus nacionalinius 

šiltnamio efektą sukeliančių dujų kiekio mažinimo tikslus sektoriuose, kuriems netaikoma ES 

apyvartinių taršos leidimų prekybos sistema. Jei, įvertinus galutinius nacionalinius 

energetikos ir klimato srities planus, šis atotrūkis vis tiek išliks ir bus matyti, kad 

nacionaliniams užmojams įgyvendinti vis dar stinga politikos ir priemonių, svarstysiu, 

kokiomis priemonėmis būtų galima šį atotrūkį panaikinti.  
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Atsižvelgdamos į išrinktosios Komisijos Pirmininkės nurodytus Europos žaliojo kurso 

prioritetus, valstybės narės taip pat turėtų dar sykį apmąstyti, kaip jos galėtų geriau išnaudoti 

savo nacionalinį potencialą.  

Tuo pat metu stebėsiu, kaip įgyvendinami 2020 m. energetikos tikslai, nes tai vienas iš 

pagrindinių etapų siekiant 2030 m. tikslų. Sąjungai nepavyks pasiekti savo 2020 m. energijos 

vartojimo efektyvumo padidinimo 20 proc. tikslo. Tačiau Sąjunga turėtų sėkmingai pasiekti 

2020 m. atsinaujinančiųjų išteklių energijos tikslą ir iš valstybių narių bus reikalaujama 

įgyvendinti bent savo nacionalinį atsinaujinančiųjų išteklių energijos tikslą po 2020 m. Kad 

galėtume pasimokyti iš politikos, kuri buvo įgyvendinama siekiant šių tikslų, paprašysiu savo 

tarnybų skubiai atlikti politikos ir priemonių, kuriomis siekėme 2020 m. energijos vartojimo 

efektyvumo ir atsinaujinančiųjų išteklių energijos tikslų, ex post vertinimą. Remiantis šiuo 

vertinimu vyks diskusijos su valstybėmis narėmis, kaip užtikrinti geresnį 2030 m. tikslų 

įgyvendinimą, jis taip pat papildys veiksmus, kuriais siekiama įveikti galimą atotrūkį nuo 

2030 m. tikslų lygio, juo naudosis Komisija vertindama pažangą, rengdama energetikos 

sąjungos būklės ataskaitas ir diskutuodama su investuotojais dėl finansavimo, kurio reikia 

norint pasiekti 2030 m. tikslus. Kitoje daugiametėje finansinėje programoje numatytos 

priemonės padės pasiekti 2030 m. užmojų lygį. 

 

4a) Kokias konkrečias energetikos srities iniciatyvas, visų pirma kalbant apie 2030 m. 

energijos vartojimo efektyvumo ir atsinaujinančiųjų išteklių energijos tikslus, numatote, 

kad būtų atsakingai įvykdyti politinėse gairėse kitai Europos Komisijai nustatyti 

užmojai iki 2030 m. bent 50 proc. sumažinti teršalų kiekį ir padidinti 2030 m. Sąjungos 

tikslą iki 55 proc.?  

Dabartinis 2030 m. tikslas yra šiltnamio efektą sukeliančių dujų kiekį sumažinti bent 40 proc., 

ir visi šiam tikslui pasiekti reikalingi teisės aktai jau yra įsigalioję. Visiškai įgyvendinus visus 

reikiamus teisės aktus – Energijos vartojimo efektyvumo direktyvą, Pastatų energinio 

naudingumo direktyvą, Atsinaujinančiųjų išteklių energijos direktyvą, Pastangų pasidalijimo 

reglamentą ir Apyvartinių taršos leidimų prekybos sistemos direktyvą – 28-iose ES valstybėse 

narėse išmetamas šiltnamio efektą sukeliančių dujų kiekis iki 2030 m. turėtų sumažėti 

maždaug 45 proc.  

Siekiant įgyvendinti politinėse gairėse nurodytą užmojį iki 2030 m. bent 50 proc. sumažinti 

šiltnamio efektą sukeliančių dujų kiekį, visų pirma būtina užtikrinti, kad būtų visiškai 

įgyvendinta šiuo metu galiojanti dokumentų rinkiniu „Švari energija visiems europiečiams“ 

sukurta sistema, be kita ko, priimant reikiamus tretinės teisės aktus.  

Iki šių metu pabaigos valstybės narės parengs galutinius nacionalinius energetikos ir klimato 

srities veiksmų planus. Galiu jus patikinti – Europos Komisija užtikrins, kad jie būtų 

įgyvendinti. Turime suvienyti visas jėgas, kad kuo geriau išnaudotume sinergiją, taip pat ir 

regionų lygmeniu. Be to, esu tvirtai pasiryžusi įvertinti galutinių nacionalinių energetikos ir 

klimato srities veiksmų planų užmojų lygį.  

Jau šiandien galime paraginti valstybes nares didinti savo užmojus efektyvaus energijos 

vartojimo ir atsinaujinančiųjų išteklių energijos srityse. Neseniai patvirtinti 2030 m. energijos 

vartojimo efektyvumo ir atsinaujinančiųjų išteklių energijos tikslai (atitinkamai bent 

32,5 proc. ir bent 32 proc.) – tai minimalūs tikslai. Komunikate „Vienybė įgyvendinant 

energetikos sąjungos ir klimato politikos veiksmus. Dedamas sėkmingo perėjimo prie švarios 

energetikos pagrindas“ ir susijusiose rekomendacijose valstybėms narėms Komisija pateikė 
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gaires, kaip parengti galutinius nacionalinius energetikos ir klimato srities veiksmų planus. 

Valstybių narių paprašyta padidinti savo užmojus ir aiškiai nurodyti, kokiomis politikos 

priemonėmis jos ketina juos įgyvendinti.  

Nepaisant visų šių pastangų, norint įgyvendinti ES 2030 m. tikslus, užmojus gali tekti dar 

padidinti. Noriu, kad man pavaldžios tarnybos pradėtų analizuoti, ar užmojį padidinus tiek, 

kad šiltnamio efektą sukeliančių dujų kiekį sumažintume bent 50 proc. ir siektume iki 

2030 m. ES tikslą atsakingai padidinti iki 55 proc., gali tekti peržiūrėti energetikos srities 

teisės aktus. Tuo tikslu mes atliksime visapusišką poveikio ekonomikai, visuomenei ir 

aplinkai vertinimą, konsultuosimės su įvairiais suinteresuotaisiais subjektais ir užtikrinsime 

visišką valstybių narių dalyvavimą.  

Bet koks didesnis užmojis turės būti pasiektas bendromis energetikos sektoriaus ir kitų 

ekonomikos sektorių pastangomis. Energetikos sektorius, ypač švarios energijos sprendimai, 

gali padėti sumažinti kai kurių kitų sektorių priklausomybę nuo iškastinio kuro.  

Iniciatyvos, kuriomis siekiama palengvinti pažangią elektros energijos, pastatų, šildymo ir 

vėsinimo, transporto ir pramonės sektorių integraciją (tai dar vadinama sektorių integracija ir 

sektorių susiejimu), galėtų paspartinti perėjimą prie švarios energetikos ir sumažinti Europos 

ekonomikos priklausomybę nuo iškastinio kuro. Be to, pažangesni, decentralizuoti, 

skaitmenizuoti ir atviresni energetikos tinklai padės mums teikti naujas tvarias paslaugas 

vartotojams, kurie žino, ko nori. Apskritai, iniciatyvos, kurias miniu atsakymuose į kitus 

klausimus, padės siekti ilgalaikio tikslo neutralizuoti poveikį klimatui. 

 

4b) Kaip užtikrinsite, kad Europa laikytųsi principo „svarbiausia – energijos vartojimo 

efektyvumas“ visose srityse, kaip minima Jūsų įgaliojimų rašte? 

Principas „svarbiausia – energijos vartojimo efektyvumas“ jau įtvirtintas mūsų energetikos 

teisyne. Dabar turime jį įgyvendinti. Išrinktoji Komisijos Pirmininkė įgaliojimų rašte man 

pavedė užtikrinti, kad Europa principą „svarbiausia – energijos vartojimo efektyvumas“ 

taikytų visose srityse. Kad taptume pirmąja poveikį klimatui neutralizavusia ekonomika, turės 

prisidėti visa energetikos sistema, o principas „svarbiausia – energijos vartojimo 

efektyvumas“ bus esminis tų pastangų elementas.  

Todėl noriu panagrinėti, kaip Europa galėtų iš esmės pagerinti pastatų energinį naudingumą ir 

padidinti renovacijos mastą. Siekiant mažinti energijos paklausą ir šiame sektoriuje išmetamą 

šiltnamio efektą sukeliančių dujų kiekį labai svarbu smarkiai didinti renovacijos mastą.  

Man pavaldžios tarnybos taip pat ištirs, kaip geriausia principą „svarbiausia – energijos 

vartojimo efektyvumas“ taikyti ateityje priimant investavimo į energetikos infrastruktūrą 

sprendimus ir kaip jis galėtų prisidėti prie vidaus rinkos veikimo arba padėti spręsti tiekimo 

saugumo klausimus.  

Ne mažiau svarbu deramai išnagrinėti energijos paklausos aspektą, nes šiuo atveju energijos 

vartojimo efektyvumas taip pat galėtų būti paprastesnis ir pigesnis sprendimas, be to, jis turi ir 

daugiau pranašumų, susijusių su Europos piliečių sveikata ir gerove. Todėl energetikos 

sistema ir mažesnę paklausą skatinantys veiksmai turėtų būti deramai išanalizuoti – turėtų būti 

nustatyta, kada jie yra ekonomiškai efektyviausi. 
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Kad energijos vartojimo efektyvumą būtų iš tiesų įmanoma techniškai įvertinti, reikėtų tvirto 

analitinio pagrindo ir patikimai įvertinti energijos taupymo potencialą. Reikės sukaupti 

daugiau duomenų, ypač apie ES pastatų ūkį, taip pat apie energijos atžvilgiu efektyvių 

technologijų, gaminių ir paslaugų lyginamuosius rodiklius, todėl remsiu savo tarnybų 

pastangas toliau rinkti šią informaciją ir ja dalytis. Galiausiai, norėčiau ir toliau akcentuoti, 

kad energijos vartojimo efektyvumas teikia ir kitų privalumų, pavyzdžiui, prisideda prie darbo 

vietų kūrimo, gerina sveikatą, didina patogumo lygį. Energijos vartojimo efektyvumas turi 

būti neatsiejama vartotojų ir įmonių, kuriems svarbu, kokį poveikį jie daro aplinkai ir 

klimatui, naujos gyvensenos dalis. 

 

4c) Kaip dirbsite, siekdama užtikrinti, kad būtų pasiektas 2050 m. neutralaus poveikio 

klimatui tikslas, nurodytas politinėse gairėse, nedarant poveikio kiekvienos valstybės 

narės teisei nustatyti savo energijos rūšių derinį? 

Kiekviena valstybė narė savarankiškai renkasi savo energijos rūšių derinį ir visoje ES yra 

daugybė šių derinių variantų. Toks lankstumas ir pasirinkimų įvairovė puikiai atsispindi 

skirtinguose valstybių narių 2020 m. nacionaliniuose atsinaujinančių išteklių energijos ir 

energijos vartojimo efektyvumo veiksmų planuose bei 2030 m. nacionaliniuose energetikos ir 

klimato srities veiksmų planuose.  

Rengiant ilgalaikę strategiją išanalizuotos įvairios galimybės, kaip pasiekti, kad grynasis 

energetikos sistemos išmetamas šiltnamio efektą sukeliančių dujų kiekis būtų lygus nuliui. 

Šios analizės rezultatai rodo, kad valstybės narės gali pačios rinktis savo energijos rūšių 

derinį, kuris joms padėtų sumažinti priklausomybę nuo iškastinio kuro ir pereiti prie kitokio 

energijos vartojimo modelio. Taip yra todėl, kad valstybės narės gali rinktis iš plačios būdų, 

technologijų ir kuro rūšių įvairovės.  

Iš anksto pradėdami planuoti, kad iki 2050 m. neutralizuosime poveikį klimatui, suteiksime 

valstybėms narėms, įmonėms ir piliečiams galimybę rinktis ir savo pasirinkimą grįsti 

nacionalinėmis aplinkybėmis, pramonės struktūra, turimais ištekliais arba vartotojų 

prioritetais. Netgi tose srityse, kuriose sunku arba pernelyg brangu tapti visiškai 

nepriklausomiems nuo iškastinio kuro, šiltnamio efektą sukeliančių dujų likutis gali būti 

neutralizuotas anglies dioksido absorbentais arba būti surenkamas ir saugomas. 

Bendradarbiaudama su valstybėmis narėmis dėl Europos žaliojo kurso plėtojimo, dokumentų 

rinkinio „Švari energija visiems europiečiams“, nacionalinių energetikos ir klimato srities 

veiksmų planų ir ilgalaikių strategijų įgyvendinimo deramai atsižvelgsiu į jų nacionalinę 

specifiką. Valstybės narės turės galimybę ieškoti individualių ekonomiškai efektyvių būdų, 

kaip pasiekti, kad bendras visoje ES išmetamas teršalų kiekis būtų lygus nuliui.  

4d) Kokias priemones numatote, kad būtų teikiama parama labiausiai nukentėjusiems 

nuo perėjimo prie švaresnės ir efektyvesnės energetikos ir labiausiai jo veikiamiems? 

Kokių konkrečių priemonių imsitės, kad būtų remiami pertvarką vykdantys daug 

anglies vartojantys ir daug anglies dioksido išmetantys Europos regionai? Kaip ketinate 

suderinti savo veiklą su kitų Komisijos narių atsakomybės sritimis šiuo klausimu? Ką 

darysite, siekdama užtikrinti, kad daug energijos suvartojantys pramonės sektoriai, 

tokie kaip plieno pramonė, ateityje taptų nepriklausomi nuo iškastinio kuro?  

Prisidėsiu prie Europos žaliojo kurso užtikrindama, kad pramoninių ir daug anglies 

vartojančių bei daug anglies dioksido išmetančių regionų bendruomenės, labiausiai 
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nukenčiančios dėl perėjimo prie mažo anglies dioksido kiekio technologijų, taip pat 

energetikos salos gautų tikslinę paramą. Derindama veiksmus su paskirtuoju vykdomuoju 

pirmininko pavaduotoju F. Timmermansu, prisidėsiu prie Teisingo perėjimo fondo kūrimo ir 

jo paramos įgyvendinimo. Pasiūlymą dėl šio fondo, skirto spręsti dėl perėjimo prie neutralaus 

poveikio klimatui kylančias pasiskirstymo ir geografines problemas, pateiks paskirtoji 

Komisijos narė Elisa Ferreira.   

Perėjimas daug anglies vartojančiuose ir daug anglies dioksido išmetančiuose regionuose ir 

energetikos salose bus teisingas tik jei naudosimės visais turimais fondais ir paramos 

priemonėmis regioniniu, nacionaliniu ir Europos lygmenimis. Todėl glaudžiai 

bendradarbiausiu su kitais Komisijos nariais, visų pirma už sanglaudos politiką ir reformas 

atsakinga paskirtąja Komisijos nare, vadovaujant už Europos žaliąjį kursą atsakingam 

paskirtajam vykdomajam pirmininko pavaduotojui. 

Taip pat norėčiau atkreipti dėmesį į tai, kaip svarbu spręsti energijos nepritekliaus, kurį 

šiandien patiria net 50 mln. europiečių, problemą. Dokumentų rinkinio „Švari energija 

visiems europiečiams“ teisės aktai, visų pirma Valdymo reglamentas bei Elektros energijos 

direktyva, turėtų būti sparčiai įgyvendinami. Bendraudama su valstybėmis narėmis 

užtikrinsiu, kad rengdamos ir įgyvendindamos nacionalinius energetikos ir klimato srities 

veiksmų planus jos imtųsi veiksmingų priemonių ir energijos nepritekliui skirtų reikiamą 

prioritetą. Geras pavyzdys – keturios valstybės į savo energijos vartojimo efektyvumo 

įpareigojimų sistemas jau įtraukė aiškius šią problemą spręsti padėsiančius tikslus. Panašiai ir 

aš užtikrinsiu, kad nacionalinės ilgalaikės renovacijos strategijos, kurias reikalaujama parengti 

pagal Pastatų energinio naudingumo direktyvą, padėtų sumažinti energijos nepriteklių: 

našesniuose pastatuose piliečiams bus lengviau žiemą išlaikyti patalpų šilumą ir sykiu mažės 

jų sąskaitos už energiją. 

Siekdama sudaryti sąlygas valstybėms narėms dalytis geriausia patirtimi ir padėti vietos 

valdžios institucijoms, paversiu Energijos nepritekliaus observatoriją bendra mūsų darbo 

priemone ir dalyvausiu pagal Merų paktą vykdomoje veikloje. 

Galiausiai, atidžiai stebėsiu, kokį poveikį su klimatu susijusi pertvarka daro energijai imlioms 

pramonės šakoms, stebėsiu sektoriaus raidą ir jo energijos vartojimo efektyvumo lygį. 

Prisidėsiu prie Energijos mokesčių direktyvos peržiūros ir pasienio anglies dioksido mokesčio 

rengimo, kuriems vadovaus paskirtasis Komisijos narys Paolo Gentiloni.  

 

5. Kokias konkrečias iniciatyvas, įskaitant finansines priemones, numatote, kad būtų 

didinamas energijos tinklų sujungtumas, siekiant visapusiškai įgyvendinti elektros 

energijos vidaus rinką ir pagerinti Sąjungos energetinį saugumą? 

Perspektyvi, moderni, saugi ir pažangi energetikos tinklo infrastruktūra – būtina sąlyga, kurią 

įvykdę turėtume integruotą ir konkurencingą energijos vidaus rinką, užsitikrintume tiekimą ir 

galėtume plačiai naudotis atsinaujinančiųjų išteklių energija. Tai būtina ir sėkmingo Europos 

žaliojo kurso įgyvendinimo sąlyga.  

Iki 2030 m. ES reikės į elektros energijos perdavimo, kaupimo ir pažangiųjų tinklų projektus 

investuoti daugiau kaip 200 mlrd. EUR. Tai 30 proc. daugiau nei reikėjo investicijų praėjusį 

dešimtmetį. Šis staigus investicijų poreikių augimas susijęs su sparčiai didėjančiu elektros 

energijos naudojimu sektoriuose, kuriuose iki šiol dominavo iškastinis kuras, kaip antai 

transporto, šildymo ir vėsinimo.  
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ES vykdoma transeuropinių energetikos tinklų politika labai padėjo rasti reikiamų investicijų 

ir įgyvendinti būtinus projektus, kad užtikrintume geram rinkų veikimui ir energetiniam 

saugumui būtiną techninę infrastruktūrą. Transeuropinio energetikos tinklo (TEN-E) 

reglamente, apimančiame elektros energijos, dujų, naftos ir CO2 tinklus, numatytas tikslingas 

bendro intereso projektų nustatymas ir įgyvendinimas remiantis tvirtu regioniniu 

bendradarbiavimu. Bendro intereso projektams įgyvendinti gali būti teikiama finansinė 

parama pagal Europos infrastruktūros tinklų priemonę (EITP) ir šios priemonės lėšomis jau 

bendrai finansuota daugelis reprezentatyvių infrastruktūros projektų. Iš tiesų, dėl šio 

finansavimo jau ateinančiais metais bus užbaigti energetinį saugumą užtikrinsiantys dujų 

infrastruktūros projektai. 

Pagrindinis transeuropinės energetikos infrastruktūros politikos akcentas atspindi vis didėjantį 

elektros energijos vaidmenį energetikos sistemoje, kurioje iki 2030 m. pusė visos elektros 

energijos bus gaminama iš atsinaujinančiųjų išteklių – taip mažinama sektorių, kuriuose iki 

šiol dominavo iškastinis kuras, priklausomybė nuo tokio kuro.  

2021–2027 m. daugiametėje finansinėje programoje bus daug įvairių priemonių investicijoms 

į energetikos tinklus remti. Šį pavasarį Europos Parlamentas pasiekė dalinį politinį susitarimą 

dėl dviejų svarbių programų, pagal kurias teikiama ES finansinė parama Europos energetikos 

sistemai sujungti: Europos infrastruktūros tinklų priemonės (EITP) ir programos „InvestEU“. 

Bus labai svarbu pagal kitą 2021–2027 m. daugiametę finansinę programą užtikrinti 

pakankamai didelį biudžetą EITP energetikos krypčiai. Komisijos siūlomas biudžetas – 

8,65 mlrd. EUR.  

Atsižvelgdama į tai, pagal Europos infrastruktūros tinklų priemonę įgyvendinsiu naują liniją, 

pagal kurią nuo 2021 m. bus finansuojami tarpvalstybiniai atsinaujinančiųjų išteklių energijos 

projektai. Taip pat pasieksiu, kad būtų sukurtas Energetikos sąjungos valdymo reglamente 

numatytas atsinaujinančiųjų išteklių energijos finansavimo mechanizmas. Be to, toliau 

užtikrinsiu, kad EITP programa būtų valdoma tinkamai, tad bendro intereso infrastruktūros 

projektai galėtų būti dar sparčiau įgyvendinami.  

Taip pat, remdamasi sėkmingu Europos strateginių investicijų fondo (ESIF), padėjusio 

transeuropiniams energetikos projektams sutelkti kone 6 mlrd. EUR finansavimą, pavyzdžiu, 

sieksiu sudaryti galimybes kuo geriau pasinaudoti programa „InvestEU“.  

Siekiant 2030 m. klimato ir energetikos tikslų bei tinklų sujungimo tikslų, itin svarbus 

vaidmuo teks EIB grupei ir kitiems būsimiems programos „InvestEU“ įgyvendinimo 

partneriams.  

Glaudžiai bendradarbiaudama su savo kolegomis sieksiu, kad sanglaudos politikos lėšos būtų 

naudojamos kuo geriau, taip pat ateityje siekiant skirti būtiną finansavimą regionų ir vietos 

lygmens infrastruktūros projektams. Įgyvendinant dabartinę finansinę programą šis fondas 

daugiausia prisidėjo prie energetikos sektoriaus finansavimo ES biudžeto lėšomis.  

Ketinu stiprinti regioninį bendradarbiavimą. Pridėtinė tokio bendradarbiavimo vertė aiškiai 

matyti transeuropinės infrastruktūros plėtros srityje. Regioninį bendradarbiavimą, taip pat 

atsinaujinančiųjų išteklių energijos bei energijos vartojimo efektyvumo srityse, dabar turime 

stiprinti visose šiose keturiose aukšto lygio grupėse: Baltijos energijos rinkos jungčių plano 

(BEMIP) grupėje; Šiaurės jūros šalių energetikos srities bendradarbiavimo grupėje; Pietų ir 

Vakarų Europos tinklų jungiamųjų linijų ir Vidurio ir Pietryčių Europos energetikos tinklų 

sujungiamumo (CESEC) grupėje. Šiuo tikslu taip pat užtikrinsiu, kad būtų teikiamos 
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strateginės gairės ir koordinuojama veikla siekiant tokių prioritetinių projektų, kaip Baltijos 

šalių elektros tinklų sinchronizacija, pažangos ir užbaigimo.  

 

6a) Kaip Jūs ir Jūsų tarnybos užtikrins veiksmingą veiklos koordinavimą su kitais 

Komisijos nariais, kurių politikos sritys turi poveikį Jūsų atsakomybės sritims (arba 

kurioms Jūsų atsakomybės sritys daro poveikį), visų pirma su vykdomuoju Komisijos 

pirmininko pavaduotoju, atsakingu už Europos žaliąjį kursą, Komisijos pirmininko 

pavaduotoju, atsakingu už institucijų ryšius ir perspektyvas (atsižvelgiant į Europos 

baterijų aljansą ir strateginių perspektyvų aspektus, susijusius su energetika), Komisijos 

nariu, atsakingu už vidaus rinką (atsižvelgiant į energetikos skaitmeninimą), Komisijos 

nariu, atsakingu už transportą (atsižvelgiant į energetikos ir transporto sąveiką), 

Komisijos nariu, atsakingu už inovacijas ir jaunimą (atsižvelgiant į energetikos 

mokslinius tyrimus ir inovacijas), Komisijos nariu, atsakingu už ekonomiką 

(atsižvelgiant į Elektros energijos mokesčių direktyvos peržiūrą ir su anglies dioksido 

importu susijusio mokesčio projektą) ir Komisijos nariu, atsakingu už sanglaudą ir 

reformas (atsižvelgiant į Perėjimo, laikantis teisingumo principo, fondą ir regioninį 

bendradarbiavimą)?  

Didelę svarbą teikiu kolegialumo principui, tad kiek galėdama bendradarbiausiu su kitais 

Komisijos nariais. Kasdieniame darbe vadovausiuosi naujosios Komisijos darbo metodais, 

grindžiamais įtraukties ir lojalaus Komisijos narių bendradarbiavimo principais. Užtikrinsiu, 

kad man pavaldžios tarnybos dirbtų veiksmingai ir efektyviai derindamos veiksmus su 

kitomis tarnybomis, kurių atsakomybės sritys yra susijusios su energetika, kad mūsų politika 

būtų nuosekli ir gerai apmąstyta.  

Glaudžiai bendradarbiausiu su paskirtuoju vykdomuoju pirmininko pavaduotoju, atsakingu už 

Europos žaliąjį kursą, ir paskirtuoju Komisijos nariu, atsakingu už klimato politiką, Fransu 

Timmermansu, o dirbdama su žaliuoju kursu susijusius darbus vadovausiuosi jo gairėmis.  

Vykdydama su Europos baterijų aljansu susijusią veiklą glaudžiai bendradarbiausiu su 

paskirtuoju Komisijos pirmininko pavaduotoju, atsakingu už institucijų ryšius ir perspektyvas, 

Marošu Šefčovičiumi, taip pat dirbsime kartu su valstybėmis narėmis ir suinteresuotaisiais 

subjektais. Šioje srityje remsiuosi solidžia jo, kaip už energetikos sąjungą atsakingo 

pirmininko pavaduotojo, 5 metų patirtimi.  

Energetikos sektoriaus skaitmeninimo darbus koordinuosiu su paskirtąja Komisijos nare, 

atsakinga už vidaus rinką, Sylvie Goulard. Pastaraisiais metais aiškiai pasimatė, kad tarp 

technologinių inovacijų ir energetikos sektoriaus esama glaudžių sąsajų (pakanka prisiminti 

pažangią elektros energijos, šildymo, transporto ir pramonės sektorių integraciją). Todėl 

dirbsime kartu siekdami stiprinti Europos technologinį suverenumą, apsvarstydami 

investicijas į naujas technologijas, pavyzdžiui, tokias kaip blokų grandinė ir dirbtinis 

intelektas. Tokiu principu, darbuodamasi energetikos sektoriaus skaitmeninimo srityje, sieksiu 

glaudžiai bendradarbiauti su paskirtąja vykdomąja pirmininko pavaduotoja, atsakinga už prie 

skaitmeninio amžiaus prisitaikiusią Europą, ir paskirtąja Komisijos nare, atsakinga už 

konkurenciją, Margrethe Vestager.  

Siekiant įgyvendinti pažangios integracijos idėjas itin svarbu bendradarbiauti su paskirtąja 

Komisijos nare, atsakinga už transportą, Rovana Plumb. Tvarus ir pažangus judumas bus labai 

svarbus siekiant užtikrinti, kad transporto sektorius būtų pasirengęs prisidėti prie švarios, 
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skaitmeninės, šiuolaikinės ekonomikos. Todėl skatinsime kelių, jūrų ir oro transporto 

sektoriuose naudoti daugiau tvarių ir alternatyvių degalų.  

Kad darytume pažangą kurdami švarios energetikos sistemą, turėsime skatinti energetikos 

srities mokslinius tyrimus ir inovacijas. Siekdama šio tikslo bendradarbiausiu su paskirtąja 

Komisijos nare, atsakinga už inovacijas ir jaunimą, Mariya Gabriel. Kiek galėdama geriau 

pasinaudosiu programos „Europos horizontas“, ypač jos grupės, skirtos klimato, energetikos ir 

judumo klausimams, teikiamomis galimybėmis. Tam bus labai svarbu bendradarbiauti su 

valstybėmis narėmis, tyrėjų bendruomene, pilietine visuomene ir kitais Komisijos nariais ir 

taip užtikrinti, kad moksliniai tyrimai, politika ir ekonominiai prioritetai būtų derinami 

tarpusavyje.  

Kartu su paskirtuoju Komisijos nariu, atsakingu už ekonomiką, Paolo Gentiloni prisidėsiu 

prie Energijos mokesčių direktyvos persvarstymo siekdama užtikrinti, kad ji derėtų su mūsų 

poveikio klimatui neutralizavimo įsipareigojimais ir kad būtų panaikintos iškastinio kuro 

subsidijos. Taip pat prisidėsiu prie pasienio anglies dioksido mokesčio (jis turėtų būti 

pagrindinė priemonė, padedanti išvengti anglies dioksido nutekėjimo ir visiškai atitikti PPO 

taisykles) formavimo. Vadovaudamasi tuo pačiu principu imsiuosi veiksmų, kad energijos 

rinkose būtų dažniau naudojamas euras. Nors ES yra viena iš didžiausių pasaulio energijos 

importuotojų, apie 85 proc. ES importo šiuo metu apmokama doleriais.  

Pereinant prie švaresnės ir našesnės energetikos sistemos pagrindinės varomosios jėgos bus 

žmonės ir regionai. Todėl glaudžiai bendradarbiausiu su paskirtąja Komisijos nare, atsakinga 

už sanglaudą ir reformas, Elisa Ferreira – drauge kursime naują Teisingo perėjimo fondą ir 

spręsime jo įgyvendinimo klausimus. Jo tikslas bus užtikrinti, kad pramoniniams ir daug 

akmens anglies bei energijos naudojantiems regionams, taip pat saloms pagal iniciatyvą 

„Švari ES salų energija“ būtų teikiama tikslinė parama. Drauge remsime visas regionų 

bendradarbiavimo pastangas, kuriomis siekiama geriau integruoti rinkas, ir užtikrinsime, kad 

vartotojai išliktų energetikos sistemos centre. Kad įrodyčiau, jog vartotojai iš tiesų yra mūsų 

darbo prioritetas, naudodamasi Energijos nepritekliaus observatorija padėsiu valstybėms 

narėms nustatyti sritis, kuriose paramos reikia labiausiai.  

Būdama komandos žmogus, bendradarbiausiu su visais Kolegijos nariais laikydamasi 

kolegialumo principo.  

6b) Kaip Jūs asmeniškai užtikrinsite gerą pasiūlymų dėl teisėkūros procedūra priimamų 

aktų kokybę, visapusišką lobistinės veiklos (nukreiptos į Jus ir Jūsų tarnybas) 

skaidrumą ir nuoseklias bei subalansuotas konsultacijas su visais suinteresuotais 

subjektais, taip pat atsižvelgdama į poreikį atlikti išsamius poveikio vertinimus, visų 

pirma susijusius su visų siūlomų teisės aktų poveikiu MVĮ? 

Ketinu energetikos politiką formuoti, dėl jos derėtis ir jos įgyvendinimą užtikrinti 

skrupulingai vadovaudamasi išrinktosios Pirmininkės politinėmis gairėmis ir visiškai 

laikydamasi skaidrumo, atskaitomybės, kolegialumo ir asmeninio nepriklausomumo principų.  

Užtikrinsiu, kad energetikos srities ES teisės aktai būtų veiksmingi, proporcingi ir teisingi, 

kad jų teisėkūros procesas būtų atviras, įtraukus, skaidrus ir pagrįstas faktais ir kad juose būtų 

visapusiškai laikomasi proporcingumo, subsidiarumo ir geresnio reglamentavimo principų.  

Kaip numatyta išrinktosios Komisijos Pirmininkės politinėse gairėse, su paskirtuoju 

vykdomuoju pirmininko pavaduotoju F. Timmermansu ir kitais mano kolegomis glaudžiai 
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bendradarbiausime siekdami laikytis Europos žaliojo kurso. Mano įnašas bus parengti ir 

pasiūlyti nuodugniu socialinių ir ekonominių pasekmių bei pasekmių aplinkai vertinimu 

pagrįstų energetikos politikos priemonių, kurias peržiūrės nepriklausoma Reglamentavimo 

patikros valdyba ir dėl kurių bus išsamiai konsultuojamasi su ekspertais bei piliečiais. Šios 

priemonės taip pat atitiks proporcingumo ir subsidiarumo principus, jose bus aiškiai nurodyta 

Europos lygmens veiksmų nauda.  

Kaip nurodžiau atsakyme į 3 klausimą, siūlydama bet kokį naują su energetikos sąjunga 

susijusį teisės aktą vadovausiuosi principu „vienas priimamas, vienas panaikinamas“ ir taip 

užtikrinsiu tolesnę energetikos politikos integraciją ir bendrą energetikos teisyno nuoseklumą. 

Sieksiu kuo labiau sumažinti įmonėms, visų pirma MVĮ, piliečiams ir viešojo administravimo 

institucijoms tenkančią reglamentavimo naštą. Jei reikės, šalia įprasto poveikio vertinimo bus 

atliekamas poveikio MVĮ tyrimas, kuriam atlikti reikalingos specialios konsultacijos su MVĮ 

suinteresuotaisiais subjektais, siekiant nustatyti, kokio pobūdžio ir masto poveikį iniciatyva 

galėtų padaryti MVĮ. Taikant principą „vienas priimamas, vienas panaikinamas“ bus 

prisidedama prie mūsų tikslo mažinti biurokratizmą.  

Visiškai pritariu, kad būtina nuosekliai ir subalansuotai konsultuotis su visais 

suinteresuotaisiais subjektais. Tai ypač svarbu formuojant energetikos politiką, nes ji daro 

didelį poveikį piliečių gyvenimui ir įmonių veiklai. Šiuo tikslu ketinu aktyviai bendrauti su 

išorės suinteresuotaisiais subjektais – tarp jų pagrindiniais energetikos sektoriaus 

suinteresuotaisiais subjektais, įmonėmis, pramonės, pilietinės visuomenės ir nevyriausybinių 

organizacijų atstovais – ir įsiklausyti į jų nuomones. Be to, kai įmanoma, toliau naudosiuosi 

esamais konsultacijų mechanizmais ir energetikos srities forumais bei juos stiprinsiu. Visa tai 

yra labai svarbu norint užtikrinti teisingą perėjimą ir nė vieno nepalikti likimo valiai, laikantis 

išrinktosios Pirmininkės numatyto Europos klimato pakto idėjos.  

Įsipareigoju santykius su suinteresuotaisiais subjektais grįsti Sutartyje nustatytais 

nepriklausomumo, skaidrumo, nešališkumo ir atsidavimo įpareigojimais. Kaip nurodžiau 

atsakyme į 2 klausimą, atitinkamose svetainėse paskelbsiu apie visus savo ryšius ir 

susitikimus su profesinėmis organizacijomis arba savarankiškai dirbančiais asmenimis visais 

su ES politikos formavimu ir jos įgyvendinimu susijusiais klausimais. Užtikrinsiu, kad mano 

kabinetas ir man pavaldžios tarnybos santykius su suinteresuotaisiais subjektais grįstų tais 

pačiais principais bei įpareigojimais ir elgtųsi atitinkamai.  

 

7) Kaip Jūs ir Jūsų tarnybos užtikrinsite tvirtesnį bendradarbiavimą su ITRE 

komitetu? Kokių konkrečių veiksmų imsitės siekdama užtikrinti, kad ITRE komitetui 

laiku ir iniciatyviai būtų teikiama ta pati informacija, kaip Tarybai ir valstybėms 

narėms, apie planuojamas teisėkūros ar kitas svarbias iniciatyvas? Kaip sudarysite 

palankesnes sąlygas ITRE komiteto vykdomam teisėkūros ir ne teisėkūros procedūrų 

tikrinimui, iš anksto teikdama visą reikiamą informaciją apie teisėkūros procedūra 

priimamų aktų, deleguotųjų ir įgyvendinimo aktų rengimą, ir kaip palengvinsite jų 

įgyvendinimo stebėjimą? Kaip ketinate užtikrinti, kad ITRE komitetas būtų tinkamai 

informuojamas ir įtraukiamas į visų Jūsų politikos srities tarptautinių susitarimų 

rengimą?  

Išrinktoji Komisijos Pirmininkė U. von der Leyen savo politinėse gairėse nurodė, kad jos 

tikslas – stiprinti partnerystę su Europos Parlamentu. Prie to prisidėsiu visais būdais. Komisija 

ir Parlamentas jau yra įrodę, kad jų energetikos politikos vizija yra ta pati – visiems 
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europiečiams užtikrinti saugų įperkamos, patikimos ir švarios energijos tiekimą. Todėl 

bendradarbiavimas su Europos Parlamentu, ypač ITRE komitetu, ir toliau bus nepaprastai 

svarbus, nesvarbu, ar jis būtų teisėkūros, ar kitais klausimais.  

Mano tikslas – glaudžiai bendradarbiauti su visais Parlamento nariais, o ypač tęsti struktūrinį 

dialogą su ITRE komitetu. Kaip minėjau ankstesniuose atsakymuose, visada mielai 

dalyvausiu komitetų posėdžiuose – taip galėsiu jų nariams reguliariai suteikti naujausios 

informacijos apie teisėkūros procedūra priimamus, deleguotuosius ir įgyvendinimo aktus. Be 

to, prireikus visuomet rasiu laiko apsikeisti nuomonėmis ar padiskutuoti su komiteto nariais. 

Taip pat dalyvausiu trišaliuose dialoguose, kad teisės aktų leidėjai galėtų lengviau rasti 

kompromisus dėl teisėkūros iniciatyvų.  

Užtikrinu, kad, kaip numatyta Pagrindų susitarime dėl Parlamento ir Komisijos santykių, 

Europos Parlamentą ir Tarybą, kaip teisėkūros institucijas, traktuosiu vienodai, ypač teikdama 

jiems informaciją.  

Kartu su savo tarnybomis užtikrinsiu, kad visa informacija apie planuojamas teisėkūros arba 

kitas svarbias iniciatyvas, kurią bus numatyta teikti Tarybai, tokiomis pačiomis sąlygomis ir 

tuo pačiu metu iniciatyviai bus pateikta ITRE komitetui. Šiuo aspektu palaikysiu glaudų ryšį 

su ITRE komiteto pirmininku.  

Išrinktoji Pirmininkė Ursula von der Leyen pritaria Europos Parlamento teisei inicijuoti teisės 

aktus. Ji pažadėjo, kad Europos Parlamentui balsų dauguma priėmus rezoliuciją, jos 

vadovaujama Komisija atsakys teisės aktu, visapusiškai laikydamasi proporcingumo, 

subsidiarumo ir geresnės teisėkūros principų. Visiškai pritariu šiam tikslui ir dirbsiu ranka 

rankon su Parlamentu kiekviename pagal SESV 225 straipsnį priimamų rezoliucijų rengimo 

etape. 

Rengdama deleguotuosius ir įgyvendinimo aktus užtikrinsiu, kad juose būtų laikomasi 

Sutarties dėl Europos Sąjungos veikimo 290 ir 291 straipsnių nuostatų. Esu pasiryžusi 

deramai taikyti šias nuostatas, vadovaudamasi Teisingumo Teismo praktika ir Parlamento, 

Tarybos bei Komisijos neseniai sutartais deleguotųjų ir įgyvendinimo aktų atskyrimo 

kriterijais. Dar labiau plėtosiu glaudų dialogą su ITRE komitetu, įsteigtu per paskutinę 

kadenciją, visų pirma rengdama deleguotuosius aktus. Tai reiškia, kad informacija su 

Parlamentu ir Taryba bus keičiamasi vienodomis sąlygomis ir visiškai laikantis 

tarpinstitucinio susitarimo, o prireikus bus keičiamasi nuomonėmis ITRE komitete. Taip pat 

užtikrinsiu, kad mano tarnybos pakviestų Parlamento atstovus dalyvauti ekspertų grupių 

posėdžiuose, kuriuose bus svarstomi deleguotieji aktai. Kaip trys institucijos susitarė 

Tarpinstituciniame susitarime dėl geresnės teisėkūros, Tarybos ir Parlamento ekspertai gali 

sistemingai dalyvauti visose deleguotuosius aktus rengiančiose ekspertų grupėse.  

Kad Sąjunga būtų pasitikima, labai svarbu įgyvendinti priimtus ES teisės aktus. Todėl esu 

visiškai pasirengusi laikytis Komisijos įsipareigojimų Parlamentui dėl peržiūros ir ataskaitų 

teikimo ir taip sudaryti sąlygas Parlamentui dalyvauti Sąjungos teisės aktų įgyvendinimo 

stebėsenoje.  

Kalbant apie mano politikos srities tarptautinius susitarimus, noriu įtraukti Parlamentą ir kiek 

įmanoma atsižvelgti į jo nuomonę. Šiuo atžvilgiu aš pati ir man pavaldžios tarnybos esame 

pasirengusios reguliariai informuoti ITRE komitetą apie mano atsakomybės srities tarptautinį 

aspektą. Tai apima mūsų dialogą energetikos klausimais su trečiosiomis šalimis, Energijos 

bendriją, Energetikos chartijos sutartį, mūsų Rytų partnerystę ir kt.  
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Derybose dėl tarptautinių energetikos susitarimų, be abejonės, laikysiuosi visų atitinkamų 

Sutarties ir Pagrindų susitarimo nuostatų. Tai reiškia, kad prireikus prašysime ES Tarybos 

derybų įgaliojimų ir atitinkamais atvejais Parlamento pritarimo. Parlamentas bus išsamiai ir 

nedelsiant informuojamas apie procesą.  

Kalbant apie branduolinės energetikos sritį, Europos atominės energijos bendrija yra visų 

svarbiausių tarptautinių konvencijų, sudarytų per Tarptautinę atominės energijos agentūrą, 

šalis ir yra sudariusi kelis svarbius bendradarbiavimo branduolinės energetikos srityje 

susitarimus su trečiosiomis šalimis. Laikydamiesi su Europos Parlamentu sutartos tvarkos 

toliau informuosime atitinkamus jo komitetus apie visus tarptautinius susitarimus, dėl kurių 

deramasi pagal Euratomo sutartį.  


